
وزیر ارتباطات در حاشیه جلسه دولت:

 از فعالیت اپراتور ها 
 از جمله استارلینک 

استقبال می کنیم
ع پور در حاشــیه جلســه هیئت       عیســی زار
دولت درباره امکان فعالیت اپراتور اســتارلینک 
در ایران اظهار کرد: ما از فعال شدن اپراتور هایی 
کــه اینترنــت ماهــواره ای ارائه می دهند اســتقبال 
می کنیم. همین الان هم دو ســه اپراتور هســتند 
دورافتــاده  نقــاط  در  ماهــواره ای  اینترنــت  کــه 

روستایی ارائه می کنند...

رییس سازمان انرژی اتمی خبر داد:

هماهنگی سفر مقامات 
 آژانس به ایران 

بعد از تعطیلات ژانویه
     رییس سازمان انرژی اتمی اعلام کرد 
کــه بــا توجــه بــه تمایل نشــان داده شــده 
از ســوی آژانــس هماهنگــی هــا بــرای ســفر 
 بــه ایــران بعــد از تعطیــلات ژانویــه انجــام 

می شود...   || صفحه  صفحه 22    || صفحه  صفحه 22  

 ایران همواره اعلان کرده است وجود اختلاف با امارات 
بر سر جزایر  را به رسمیت نمی شناسد؛

سه گانه همیشه ایرانی
   جزایر سه گانه ابوموسی، تنب بزرگ و کوچک از منظر جغرافیایی و طبیعی، ژئوپلیتیکی و ژئواستراتژیک 
دارای اهمیت بســیار اســت. این جزایر بـــه همراه جزایر فارو، قشــم، هنگام و لارک و هرمز برخی از جزایر 
کمیت دارد؛ جزایری که در فاصله کمی از یکدیگر  در خلیج  فارس  هســتند  که ایران بر آنها مالکیت و حا
گر با یک خط فرضی به هـم وصـل شوند ، موقعیت  و اهمیتی  راهبردی برای تسلط ایران  واقع شده اند و ا

  || صفحه  صفحه 22  بر راه های کشتیرانی در تنگه هرمز و خلیج  فارس  به وجود  می آورند...

ویترین   پیشنهادی

گوناگونسیاست
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ک فرهنگی بچه ها جز  خورا
فیلم های خارجی چیست؟
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صفحه 3 

گار« از ضرورت خروج ارز از حالت دارایی سرمایه ای گزارش »روز

تداوم گرانی دلارتداوم گرانی دلار

گهی مناقصه عمومی گهی مناقصه عمومیآ آ
)یک مرحله ای()یک مرحله ای(

شهرداری رشت

ــوط  ــور مرب ــام ام ــه ای  انج ــک مرحل ــی ی ــه عموم ــر دارد مناقص ــال 1401-1402 در  نظ ــوب س ــه مص ــده در بودج ــي ش ــش بين ــاري پي ــف کداعتب ــت ازردی ــهرداری رش ش
ــط کار ســاختمان شــهرداری ؛ خدمــات فضــای ســبز ؛ خدمــات پذیرایــی و  ــه و ســاختمانها ؛ محوطــه و محي بــه خدمــات عمومــی ؛نظافــت ؛ بهداشــت و نگهــداری ابني
ســایر امــور خدماتــی .... را بــه صــورت حجمــی )ســاختمان ميــدان شــهرداری عرصــه 2184 مترمربــع؛ اعيــان 2860 مترمربــع - ســاختمان شــورای شــهر عرصــه 7620 متــر 
مربــع؛ اعيــان 2000 مترمربــع - ســاختمان شــهرداری در ميــدان گيــل 55000 مترمربــع؛ اعيــان 3000 متــر مربــع - منطقــه یــک شــهرداری عرصــه 1450 مترمربــع؛ اعيــان 
1775 مترمربــع - منطقــه دو شــهرداری عرصــه 336/11 مترمربــع؛ اعيــان 996 مترمربــع- منطقــه ســه  شــهرداری عرصــه 272/21 مترمربــع؛ اعيــان 910/4 مترمربــع- 
منطقــه چهــار  شــهرداری عرصــه 288 متــر مربــع؛ اعيــان 1628 مترمربــع- منطقــه پنــج  شــهرداری عرصــه 250 متــر مربــع؛ اعيــان 973/53 مترمربــع- ســازمان ســاماندهی 
مشــاغل شــهری و فــرآورده هــای کشــاورزی عرصــه 9000 متــر مربــع؛ اعيــان 500 مترمربــع- ســازمان عمــران و بازآفرینــی فضاهــای شــهری عرصــه 2200 مترمربــع؛ اعيــان 
580 مترمربع-ســازمان مدیریــت پســماند عرصــه 235 مترمربع؛اعيــان 614 مترمربــع(- ســازمان آتــش نشــانی عرصــه 10615 متــر مربع؛اعيــان 4840 متــر مربــع - 
ســازمان حمــل و نقــل بــار و مســافر عرصــه 18554 مترمربــع ؛ اعيــان 2600 متــر مربــع از طریــق ســامانه تــدارکات الکترونيکــی دولــت برگــزار نمایــد کليــه مراحــل برگــزاری 
 مناقصــه از دریافــت اســناد مناقصــه تــا ارائــه پيشــنهاد مناقصــه گــران و بازگشــایی پاکــت هــا از طریــق درگاه ســامانه تــدارکات الکترونيکــی دولــت بــه آدرس :
WWW.SETADIRAN.IR  انجــام خواهــد شــد و لازم اســت مناقصــه گــران واجــد شــرایط دارای تایيدیــه از اداره کل تعــاون کار رفــاه اجتماعــی در صــورت عــدم 

ــی ,مراحــل ثبــت نــام در ســایت مذکــور و دریافــت گواهــی امضــای الکترونيکــی را جهــت شــرکت در مناقصــه محقــق ســازند . عضویــت قبل
تاریخ انتشار مناقصه در سامانه تاریخ 1401/10/08می باشد .

مهلت دریافت اسناد مناقصه از سایت: 1401/10/08 لغایت 1401/10/14 از ساعت 08 صبح الی 19
مهلت ارسال پیشنهاد: 1401/10/15 لغایت 1401/10/25 تا ساعت 14:30 

ــر کميســيون معامــات  شــهرداری بــه نشــانی رشــت ميــدان گيــل ســاختمان مرکــزی  گشــایی: راس ســاعت 10صبــح روز دوشــنبه مــورخ 1401/10/26در دفت تاریــخ باز
شــهرداری رشــت - اداره حقوقــی قرائــت مــی شــود. حضــور شــرکت کننــدگان در جلســه مزبــور بامانــع  اســت.

* پيشــنهاد دهنــدگان مــی بایســت مبلــغ 5.520.732.498 ریــال را بــه بعنــوان ســپرده شــرکت درمناقصــه بصــورت ضمانتنامــه بانکــی )کــه از تاریــخ تحویــل پــاکات 
بــه دبيرخانــه شــهرداری رشــت ســه مــاه اعتبــار داشــته باشــد( یــا بــه صــورت وجــه نقــد بــه حســاب شــماره 64021122122535  بــه نــام حســاب تمرکــز وجــوه ســپرده 
ر بــه دبيرخانــه شــهرداری رشــت  خزانــه داری شــهرداری بانــک مهــر شــعبه طالقانــی واریــز و ضمــن بارگــذاری در ســامانه ســتاد در پاکــت الــف قــرارداده و در موعــد مقــر

بــه نشــانی فــوق الذکــر تحویــل  نماینــد ،لازم بــه ذکــر اســت کــه ارائــه پــول یــا چکهــای مســافرتی ویــا چــک تضميــن بعنــوان ســپرده قابــل قبــول نميباشــد.
*مدت قرارداد به مدت یکسال 

* هزینه درج آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد .
*شهرداری در رد  یک یا تمام پيشنهادها مختار است .

* سایر شرایط و اطاعات در اسناد مناقصه مندرج می باشد .
* بدیهی است شرکت در مناقصه و ارائه پيشنهاد به منزله قبول شروط شهرداری رشت می باشد .

اطاعــات تمــاس دســتگاه مناقصــه گــزار جهــت دریافــت اطاعــات بيشــتر در خصــوص اســناد مناقصــه و ارائــه پاکــت هــای الــف :آدرس رشــت - ميــدان گيــل ســاختمان 
مرکــزی شــهرداری رشــت تلفــن : 33616325

یادداشتویترین  پیشنهاد

فقط دشــمن کم داریم
  سید عبدالجواد موسوی

روزنامه نگار
چــه می توان کرد؟ شــاید این پرســش 
متداول ترین و پربســامدترین پرســش 
روزگار ما باشــد. انگاری جزوی از احوال 

پرسی های روزمره ماست. چه باید کرد یا چه می توان کرد؟
با این حال بخش هولناک ماجرا این جاست که شما اگر حتی 
خیلی همت و جسارت به خرج دهی و دست کم برای خودت 
پاسخ قانع کننده ای پیدا کنی باز هم از دست دوقطبی سازان 
خلاصــی نخواهــی یافت. آن ها که جهد کرده اند از هر اتفاقی 
بهانه ای بتراشند برای به جان هم انداختن من و شما قالتاق تر 
از آن چیزی هستند که در تصور من و شما می گنجد. چند روز 
پیش نوشتم من به کار فرهنگی معتقدم و در مقابل کسانی که 
به بهانه دفاع از مردم می گویند باید کار و بار فرهنگی و هنری 
را تعطیل کرد دلایلی دارم. دلایلم را هم نوشتم. دیدم عده ای 
همان نوشته را چماقی ساخته اند برای محکومیت کسانی که 
می گویند ما حالمان خراب تر از این حرف هاست که بخواهیم 
به فرهنگ و هنر بیندیشــیم. داریم به نقطه ای می رســیم که 
رسما چیزی به نام متفاوت اندیشیدن در این سرزمین به امری 
محال تبدیل شــود. این که چه کســانی کار ملک و مردم را به 
این جا رسانده اند اظهرمن الشمس است و گفتنش هم دردی 
را دوا نمــی کنــد. گفتن چیزی که همگان آن را می دانند هم 
دلیلی بر جســارت و پهلوانی نیست. اتفاقا اگر فضیلتی هست 
برای کســانی اســت که در این زمانه بی فکری و جو زدگی به 
خودشان جرئت اندیشیدن می دهند. بی پروای خوش آمد و 
بدآمــد ایــن طرفــی ها و آن طرفی ها که هر اختلافی هم که با 
یکدیگر داشته باشند در بی فکری و ترویج بی عقلی با یکدیگر 
اشــتراک نظر دارند. اگر قرار باشــد یک معضل بنیادین را برای 
اتفاقات اخیر برشمارم تنگ نظری و تحمیل یک شکل از زندگی 
بر دیگران است. چیزی که خیلی ها و به ویژه نسل های جوان تر 
آن را تاب نیاوردند و کار به این جاها کشید. تحمل تنوع و عقاید 
مختلف اگر در کار می بود این فجایع رخ نمی داد. حالا عده ای 
سر و کله شان پیدا شده که با شعار به رسمیت شناختن عقاید 
مختلــف مــی خواهند هر نوع عقیده ای را منکوب کنند. البته 
این روش و منش خیلی هم پدیده غریبی نیســت. کم نبودند 
کسانی که با شعار دفاع از دموکراسی فاشیستی ترین رفتارها 
را در مقابله با مخالفانشان نشان می دادند. کم نبودند کسانی 
که به نام دوســتی و مدارا حیثیت دیگران را بر باد دادند و به 
خصوصی ترین زوایای زندگی منتقدانشان سرک کشیدند. با 
این مدعیان بی عمل بیگانه نبوده و نیستیم اما این تازه از راه 
رســیده ها حقیقتا نوبرند. در تنگ نظری و کین توزی بدیل 
ندارند. این که یک نفر بگوید من به کار فرهنگی معتقدم چرا 
باید چماقی شود بر سر کسی که می گوید من توان کار کردن 
در این فضا را ندارم؟ مگر قرار اســت همه آدم ها یک شــکل 
بیندیشند؟ مگر گل همه آدم ها را از یک آب و خاک سرشته 
اند؟ یکی طاقتش کم تر است یکی بیش تر. یکی دل گنده تر 
است و آن یکی دل نازک تر. اصلا یکی درست چیزی خلاف من 
و شما فکر می کند. چرا باید این اختلاف ها بلافاصله به ستیز 
و دشمنی بدل شود؟ انگاری همه مشکلات ریز و درشتمان را 
حل کرده ایم و فقط در زندگی گل و بلبلمان دشمن کم داریم 

و با دشمن تراشی دیگر همه چیز روبراه می شود.

www.roozgarpress.ir

پایگاه خبری
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روزنامه اقتصادی صبح ایران

5 جمادی الثانی  1444   29 دسامبر 2022 پنجشنبه 8 دی 1401  شماره پیاپی 2286

سیاست 2

یک رســانه لبنانی با اشــاره به تحــولات روابط ایران و 
عربســتان نوشــت که این امر می تواند بر اوضاع داخلی 

لبنان تاثیر بگذارد.
روزنامه الدیار لبنان در گزارشی به نقل از منابع آگاه اعلام 
کرد که تغییر و تحول در روابط منطقه ای و بین المللی 
می تواند مواضع کشورها نسبت به انتخاب رئیس جمهور 
در لبنان را تغییر دهد به ویژه اینکه این امر بدون تاثیرات 

خارجی نیست.
در این گزارش با اشاره به اظهارات حسین امیرعبداللهیان، 
وزیر امور خارجه ایران در نشست »بغداد ۲« و همچنین 
اظهارات فیصل بن فرحان، وزیر خارجه عربستان مبنی 
بر آمادگی کشورش برای تکمیل روند مذاکرات با ایران 
آمده است که این تحول می تواند تاثیرات مثبتی بر اوضاع 

داخلی لبنان به دنبال داشته باشد.
پیش از این روزنامه لبنانی الاخبار در گزارشــی نوشــت 
که ایران و عربســتان چند روز قبل از برگزاری نشســت 
»بغداد۲« که روز سه شنبه در اردن برگزار شد تماس های 
غیرمســتقیمی با هم داشتند و درخصوص پرونده های 

مختلف از جمله پرونده لبنان رایزنی کردند.
در این گزارش آمده است که مساله انتخاب رئیس جمهور 
لبنان و  تشکیل دولت جدید در این کشور در راس مسائل 

مورد رایزنی دوطرف ایرانی و سعودی بوده است.
در بخشی از این گزارش آمده است که طرف های متعددی 
از جمله فرانسه و قطر برای منعطف کردن مواضع تهران 
و ریاض درخصوص پرونده لبنان واسطه گری کرده اند.

این درحالی اســت که شیخ نعیم قاسم، معاون دبیرکل 

حزب الله لبنان اخیرا در گفت وگو با رادیو النور با تاکید بر 
لزوم تسریع در روند انتخاب رئیس جمهور در کشورش 
گفــت که دیدارهای ایرانی و ســعودی هنوز در مراحل 
اولیه خود اســت و هدف اصلی آن ها بازگرداندن روابط 

میان دو کشور است.
وی تاکید کرد که در مذاکرات تهران و ریاض به مسائل 

لبنان، یمن و سوریه پرداخته نشده است.
ناصر کنعانی، سخنگوی وزارت خارجه ایران نیز صبح روز 
دوشنبه در نشست هفتگی خود با خبرنگاران داخلی و 
خارجی در پاسخ به سوالی در ارتباط با انجام دور جدید 
مذاکرات بین ایران و عربستان سعودی و این که چندی 
پیــش وزیر امور خارجه کشــورمان بر اهمیت روابط با 
عربســتان ســعودی و آمادگی جهت بازگشت روابط دو 

کشــور به حالت عادی ســخن گفت ولی یکی از مقامات 
نظامی کشــور اظهارات دیگری مطرح کرده، سیاســت 
ایران در ارتباط با موضوع عربستان با توجه به این مواضع 
چیست؟ گفت: سیاست ما در ارتباط با عربستان سعودی و 
روند گفت وگوها و مذاکرات بین دو کشور سیاست روشن 
و مشــخصی است و خوشــبختانه دو طرف در ارتباط با 
اســتمرار مذاکرات و در پیش گرفتن رویکرد سازنده در 

این ارتباط اتفاق نظر دارند.
وی بــا بیــان این کــه تاکنون پنــج دور گفت وگو میان 
هیات های رسمی دو کشور ایران و عربستان سعودی با 
کمک دولت عراق در بغداد انجام شده است، تصریح کرد: 
فکر می کنیم با توجه به فضای موجود امکان برگزاری دور 

جدیدی از مذاکرات بین دو کشور در بغداد وجود دارد.

تاثیر روابط تهران - ریاض بر اوضاع داخلی لبنان

تحلیل

"کیم جونگ اون" رهبر 
کره شمالی و مقامات حزب 

حاکم کارگران کره شمالی در 
مراسمی به مناسبت پنجاهمین 

سالگرد تدوین قانون اساسی 
جمهوری خلق کره شمالی در 

پیونگ یانگ شرکت کردند./ 
خبرگزاری رسمی کره شمالی

مراسم تشییع پیکر 
200 شهید دوران دفاع 
مقدس در شهر تهران/ 
خبرگزاری آناتولی

گزارش تصویری

کرده است وجود اختلاف با امارات بر سر جزایر  را به رسمیت نمی شناسد؛ ایران همواره اعلان 

سه گانه همیشه ایرانی
جزایر ســه گانه ابوموســی، تنب بزرگ و 
کوچــک از منظــر جغرافیایی و طبیعی، 
ژئوپلیتیکی و ژئواستراتژیک دارای اهمیت 
بسیار است. این جزایر بـه همراه جزایر فارو، 
قشم، هنگام و لارک و هرمز برخی از جزایر 
در خلیج  فارس  هســتند  که ایران بر آنها 
مالکیــت و حاکمیت دارد؛ جزایری که در 
فاصله کمی از یکدیگر واقع شــده اند و اگر 
با یک خط فرضی به هـــم وصـــل شوند ، 
موقعیت  و اهمیتی  راهبردی برای تســلط 
ایران بر راه های کشتیرانی در تنگه هرمز و 

خلیج  فارس  به وجود  می آورند.
بنــا به عقیده برخی کارشناســان نظامی، 
هــر قدرتی که 6 جزیره با  خط  مـــنحنی  
فـرضی فوق در اختیار داشته باشد، کنترل 
تنگه هرمز را در دســت خواهد  داشــت . 
بنابراین اهمیت ســوق الجیشی تسلط بر 
ایــن مجموعه جزایر، یکی  از  عللی  بود که 
امپراطوری بریتانیا را ترغیب کرد از آغـــاز 
قرن نوزدهم به این  جزایر  چشــم بدوزد و 
بــرای تصاحب و تصرف آن ها به اقداماتی 

دست بزند.
در ســال های اخیر امارات عربی متحده با 
گذشت دهه ها از حل شدن  اختلاف ها بر سر  
جزایر سه گانه، تلاش می کند با پشتیبانی 
بـرخی  کـشورهای منطقه ای و فرامنطقه 
ای که حـق و سهمی در این زمینه ندارند، 
پرونده جزایر را بار دیگر بگشاید و موضوعی 
بــه نــام جزایر ایجاد کند. به این منظور در 
موقعیت ها و نشســت هــای جندجانبه 
سازمان ها و نهادهای مختلف بین المللی 
آن را مطرح می کند، چنانچه بیانیه مشترک 
اخیر شوراي همکاري خلیج فارس با رئیس 
جمهــور چین که متن آن منعکس کننده 
نظر امارات و اعضای شورای همکاری خلیج 
فارس درباره جزایر سه گانه ایرانی است، در 

همین راستا ارزیابی می شود.
بیانیــه ای که البتــه واکنش های منفی 
بســیاری را در ایران برانگیخت و حســین 
امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه کشورمان 
در توییتی در واکنش به آن و ادعاهای مطرح 
شده نسبت به جزایر سه گانه نوشت: جزایر 
سه گانه ابوموسی، تنب کوچک و تنب بزرگ 
در خلیج فارس اجزای جدایی ناپذیر خاک 
پاک ایران هستند و به مام میهن تعلق ابدی 
دارند، در ضرورت احترام به تمامیت ارضی 

ایران با هیچ طرفی تعارف نداریم.

در حالــی که ایران همواره )چندین دهه( 
اعلان کرده است وجود اختلاف با امارات بر 
سر جزایر سه گانه را به رسمیت نمی شناسد 
و ادعاهای امارات بی اساس، مداخله در امور 
داخلی ایران و ناقض اصول بنیادین حقوق 
بین الملل ازجمله اصول حسن همجواری 
اســت، همــواره آمادگــی خــود را برای 
گفت وگوی دوجانبه با امارات باهدف از بین 
بردن هرگونه ســوءتفاهمی که امکان دارد 
از طرف این کشــور بر سر جزیره ابوموسی 

وجود داشته باشد، اعلام کرده است.
با وجود این، چین که از شــرکای تجاری 
نزدیک ایران به شــمار می رود، در بیانیه 
اخیــر با مواضع امارات و اعضای شــورای 
همکاری خلیج فارس درباره جزایر سه گانه 
ایرانی همسو شد و رئیس جمهور این کشور 
در اظهاراتی مداخله جویانه گفت، ایران و 
امارات مطابق حقوق بین الملل باید بر سر 
جزایر مذاکره کنند. این یعنی چین به طور 
ضمنی از ادعای امارات بر جزایر ســه گانه 

ایران حمایت کرده است.
حمایــت چین در حالی اســت که دلایل 
حقوقــی محرزی مبنی بــر بی پایه بودن 

ادعاهای امارات نســبت به جزایر سه گانه 
ایران وجود دارد که تنها با نگاهی تاریخی 
به روند اعمال حاکمیت بر این جزایر آشکار 

می شود.
نـــگاهی تـــاریخی به اعمال حاکمیت  بر  
جزایر  سـه گانه نشان می دهد سـه حـادثه 
مهم بیش از موارد دیگر در ایـــن مـــورد  

قابل توجه است:
اعمال حاکمیت مســتقیم ایران بر جزایر 
سه گانه در ســال 1887 میلادی )1۲66  

شـمسی (
اشـغال جزایر سه گانه در سال 1903)1۲8۲ 
شمسی( به وسیله نـیروهای بـریتانیایی به 

دلیل غـفلت دولت  وقت  ایران
بازپس گـیری آن جـزایر به وسیله نیروهای 
مسلح ایرانی در سال  1971  میلادی )1350 
شمسی( و در آستانه تأسیس دولت امارات 
عربی متحده و استقرار مـجدد پرچـم ایران 

در آن  جزایر .
بــا نگاه به تاریخ هریــک از حوادث درباره 
وضعیــت حقوقی حاکمیت ایران بر جزایر 
ســه گانه آنچه درخواهیم یافت، این است 
جزایر به لحاظ تاریخی متعلق به   ایـــران  

بوده  تا اینکه دولت اســتعمارگر انگلستان 
مدتــی  پس  از ورود به منطقه خلیج فارس 
به دلیل غـفلت دولت  وقت  ایران، بـه بـهانه 
گـوشمالی دزدان  دریایی، برقراری امنیت 
کشــتیرانی در تنگه هرمز و جلوگیری از  
خریــد  و فروش  برده این جزایر را اشــغال  
کـــرد. دولت انگلستان پس از اشغال، این 
جزایر را به امارت های  شارجه و رأس الخیمه 
داد. سرانجام پس از 68 سال، با تلاش ها و 
اعتراض های پی در پی  ایران، ایـــن جزایر  
در 1971  میــلادی بر پایه تـــوافقنامه ای 
مکتوب و نیز تفاهمنامه ای نانوشته، به مام 
میهن برگشتند. طبق موافقتنامه مکتوب 
ســال 1971 میان ایران و شــیخ شارجه، 
حق حاکمیت بر جـــزیره ابـومـــوسی 
بــه ایران  بازگردانده  شــد و از آنجایی که 
دیــوان بین المللی دادگســتری در قضیه 
صـحرای غـــربی در رأی مشورتی خـود 
موافقت نامه هــای منعقده با حکام محلی 
را به عنوان اســناد تعهدآور بین المللی  به  
رسمیت شناخته است، لذا این سند از  لحاظ  
حقــوق بیــن الملل الزام آور و میان طرفها 

لازم الاجراست.

همچنین  بازگشت   جزایر تـــنب بـه ایران 
نیز بر  پایه  تفاهمی  نـانوشته انجام شد، زیرا 
مـالکیت و حـاکمیت بر  ایران  چون و چـرا 
نـــداشته و ندارد و هرگونه توافق نوشــته 
ممکن بود درباره حاکمیت و مالکیت مطلق  
ایران  بر ایـن دو جـزیره جای  تردید  بگذارد ، 
زیرا هیچ ســند حقوقی  دال  بر مالکیت و 
حاکمیت امارات  متحده  عـربی بر این جزایر 

وجود خارجی نـداشت.
می توان گفت از  لحاظ حقوقی نـیز از سویی 
بـا توجه بـه اصـول حـقوق بین الملل که 
اســـتیلای  استعماری  برای استعمارگر 
ایجــاد حق نمی کند و هــر زمان که رفع 
سلطه  غاصبانه انجام شود، وضـع بـه حال  
اول  اعاده می شود، موضوع جزایر تـنب و ابـو 
مـوسی کـه بـر مبنای سلطه ی استعماری 
انـــگلیس  بـــه  وجود آمده بود، خلع ید از 
استعمار  و امحای  آثار  آن و استیفای حقوق 
ملت ایران حقی بود  که  درنـهایت بـه دسـت 
آمد و اعاده حاکمیت ایران بر جزایر مـذکور 
»اشـغال نـــظامی« نـبود،  بـلکه  بـه این 
وسیله ایران توانست حق حاکمیت  قانونی  

خود را  بار دیگر به دست آورد.
از ســوی دیگــر از آنجایی که دولت فعلی 
امــارات متحــده عربی بعد  از  بـــازگشت 
جـزایر به ایـران  و بـیرون  رفـتن نیروهای 
انگلیس از غرب آســیا در 1971 میلادی 
ایجاد شد و بر پایه اصول حقوق  بین  الملل، 
حکومتی که در تاریخ معینی  برپا  می شود،  
نـــمی تواند  نـسبت  به قراردادهای  بیش  از  
برپایی خود ادعـــایی مـطرح کند، مـگر 
آنـکه  قراردادهای پیش از تـشکیل خـود 
را به گونه ای رسمی   اجرا  نشدنی  اعلام کند.

این در حالی است که دولت امارات  متحده 
عربی این   تعهدات  را  به  صورت  رســمی و 
قـطعی پذیـرفت و از ایـران  نیز خواست به 

پیمان 1971 میلادی پایبند باشد.
بنابرایــن می توان گفت، اســتدلال ها و 
مســتندات  تاریخی ، جغرافیایی، حقوقی 
ایران و نقشــه های  رســمی و نیمه رسمی 
در دســترس، بی پایه بودن ادعای  امارات 
را در زمینه جزایر ســه گانه ثابت می کند، 
همچنین ادله مختلف حقوقی بین المللی 
از جمله مرور زمان، کنترل موثر و مستمر، 
توســل نجستن به زور و تـــاریخی بودن 
تصاحب جزایــر از طرف ایران، حاکمیت 
قانونی ایران  بر این  جزایر را اثبات می کند.

خبر ویژه

رئیس جمهور به مدیران دستگاه های دولتی تأکید کرد در کنار ارائه گزارش های امیدبخش، درباره آن دسته از اقدامات 
که به دلایل مختلف به سرانجام نرسیده نیز به مردم گزارش دهند.  آیت الله »سید ابراهیم رئیسی« در جلسه هیأت دولت 
با گرامیداشت سالروز حماسه 9 دی 88 و روز »بصیرت و میثاق با ولایت«، حضور دیروز مردم بصیر در مراسم عزاداری 
شهادت حضرت فاطمه زهرا )س( و تشییع شهدای گمنام را آگاهانه، معنادار و دارای پیام توأمان برای دوستداران و 
دشمنان و بدخواهان انقلاب اسلامی دانست. رئیس جمهور این حضور بابصیرت مردم را برای دولت و همه مسئولان 
نظام جمهوری اسلامی، مسئولیت آفرین دانست و گفت: تلاش مضاعف برای رفع نگرانی و دغدغه های مردم از جمله 
این مسئولیت هاست. آیت الله رئیسی ارائه گزارش عملکردها و موفقیت های حاصل شده را موجب افزایش امید و اعتماد 
عمومی عنوان کرد و از همه مسئولان به ویژه مدیران دستگاه های دولتی خواست که در کنار ارائه گزارش های امیدبخش، 

درباره آن دسته از اقدامات که به دلایل مختلف به سرانجام نرسیده نیز به مردم گزارش دهند. رئیس جمهور با اشاره به 
ضرورت تهیه پیوست رسانه ای برای طرح ها و اقدامات دولت، مسئولان اطلاع رسانی بخش های مختلف دستگاه های 
اجرایی و نیز سخنگویان دولت را مکلف کرد به شکل مستمر برای بهبود نحوه اطلاع رسانی از عملکرد دولت برنامه ریزی 
کنند. در این جلسه همچنین اعضای هیأت وزیران به »حسین محراب« به عنوان استاندار جدید خوزستان رأی اعتماد 
دادند. آیت الله رئیســی ضمن قدردانی از تلاش های »صادق خلیلیان« اســتاندار ســابق خوزستان و با تأکید بر ضرورت 
بهره گیری از همه ظرفیت های موجود برای رفع مشکلات این استان اظهار داشت: استان خوزستان از ظرفیت های بزرگ 
نیروی انسانی، جوانان مستعد و مردم متدین و وفادار به انقلاب برخوردار است و می طلبد با روحیه بسیجی و جهادی وار 
شبانه روزی، همه امکانات را برای رفع مشکلات و توسعه استان به خدمت گرفت؛ چرا که ایران مدیون خوزستان است.

رئیس جمهور خطاب به مسئولان:

گزارش دهید اقدامات به سرانجام نرسیده را به مردم 

رییس سازمان انرژی اتمی خبر داد:

 هماهنگی سفر مقامات آژانس 
به ایران بعد از تعطیلات ژانویه

رییس ســازمان انرژی اتمی اعلام کرد که با توجه 
به تمایل نشان داده شده از سوی آژانس هماهنگی 
ها برای ســفر به ایران بعد از تعطیلات ژانویه انجام 

می شود.
محمد اسلامی درحاشیه جلسه هیئت دولت در جمع 
خبرنگاران اظهارکرد: ســالانه یک میلیون بیمار از 
ظرفیت رادیو دارو درکشــور استفاده می کنند، پیام 
مهمش این اســت اگر ما چرخه ســوخت هسته ای 
نداشتیم، نمی توانستیم فرآوری انجام دهیم و حتما 

قادر نبودیم رادیودارو در کشور تولید کنیم.
وی تصریــح کــرد: همین تنها شــرکتی که داریم 
سالهاســت توسط آمریکایی ها تحریم است، یعنی 
بحث ســلامت و جان مردم برایشــان فاقد ارزش و 
اهمیت است و به همین دلیل بی رویه همه را تحریم 

می کنند.
وی تاکید کرد: گام تکمیلی ما این اســت که برپایه 
مشتقات آب سنگین داورهای جدید که تولید آن را 
در دستور کار قرار دادیم، بتوانیم در آینده جایگزین 

کنیم و یک روند تحولی داشته  باشیم.
رییس ســازمان انرژی اتمی همچنین درباره ســفر 
گروسی و سایر مسولان آژانس به ایران و روند گفت 
و گوها و مذاکرات گفت: تمایلی نشان داده شده، قرار 

است هماهنگی بعد از تعطیلات ژانویه انجام شود.

سخنگوی دولت :

استاندار خوزستان تغییر کرد
ســخنگوی دولت خبر داد که اســتاندار خوزستان 

تغییر کرد.
علی بهادری جهرمی در حاشیه جلسه  هیئت دولت 
در جمع خبرنگاران با تبریک سالروز تشکیل نهضت 
سواد آموزی اظهار کرد: این فرمان امام خمینی)ره( 
برای تشــکیل نهضت ســوادآموزی نشان داد هرجا 
به مردم توجه شــده و مردم برای پیشــبرد امور به 
میــدان آمده اند، تحول گــرا بوده اند و یک نهضت با 
مردمــی کردن حوزه آموزش  و پروش ایجاد شــد. 
ان شاءالله نهضت سوادآموزی الگودهنده ما برای همه 
موضوعات باشد و با اعتماد و اتکا به مردم که از جمله 
سیاست های دولت هم هست، بتوانیم همه مسائل 

کشور را دنبال کنیم.
سخنگوی دولت در ادامه گفت: درجلسه هیئت دولت 
بنا بر پیشنهاد وزیر کشور، استاندار خوزستان تغییر 
کرد. هیات دولت ضمن تشــکر از زحمات خلیلیان 
استاندار قبلی این استان، آقای »محراب« را به عنوان 
استاندار جدید انتخاب کرد. »محراب« پیش از این با 
دولت همکاری داشته و مسئول قرارگاه تنظیم بازار 
دولت در سال جاری بود. همکاری تنگاتنگی با مدیران 
اجرایی دولت و استانداران داشته است. پیش از این 
مسئولیت های مختلف در سطح ملی و استانی داشته 
است. در استان خوزستان هم سابقه مسئولیتی دارد. 
امیدوارم با حضور وی به عنوان مدیر جهادی  شاهد 

تحولات با سرعت بیشتر باشیم.

وزیر ارتباطات در حاشیه جلسه دولت:

از فعالیت اپراتور ها از جمله 
استارلینک استقبال می کنیم

عیسی زارع پور گفت: اپراتور ها از جمله استارلینک اگر 
قواعد ما را بپذیرند، از فعالیت آن ها استقبال می کنیم.
عیسی زارع پور در حاشیه جلسه هیئت دولت درباره 
امکان فعالیت اپراتور استارلینک در ایران اظهار کرد: 
ما از فعال شدن اپراتور هایی که اینترنت ماهواره ای 
ارائه می دهند استقبال می کنیم. همین الان هم دو 
ســه اپراتور هستند که اینترنت ماهواره ای در نقاط 
دورافتاده روســتایی ارائه می کنند، اما طبق قواعد 
بین المللی هر اپراتور اینترنت ماهواره ای که بخواهد 
در قلمروی یک کشور سرویس ارائه کند باید قواعد 

سرزمینی آن کشور را رعایت کند.
وی ادامــه داد: مــا این قواعد را به همه این اپراتور ها 
از جمله استارلینک ابلاغ کرده ایم و اگر این قواعد را 
بپذیرند، ما از فعالیت آن ها اســتقبال می کنیم. ما 3 
هزار روستا داریم که هنوز به اینترنت متصل نیستند 
که با این اقدام می توان آن ها را به اینترنت متصل کرد.

کنش انگلیس به بازداشت اخیر  وا
افراد مرتبط با این کشور در ایران

وزارت امور خارجه انگلیس در پی بازداشــت عوامل 
مرتبط با این کشور و افراد دو تابعیتی در ایران به دلیل 
نقش داشتن در ناآرامی ها، با مطرح کردن ادعاهایی 
خواستار اعمال تحریم های حقوق بشری علیه ایران 
شد. دولت انگلیس با تکرار اظهارات مداخله جویانه 
درباره امور داخلی ایران خواستار اعمال تحریم های 
حقوق بشــری بیشــتر علیه آنچه »افراد دخیل در 

سرکوب معترضان در ایران« می خواند، شد.
این درخواست از سوی دیوید لامی، وزیر امور خارجه 
دولت سایه انگلیس پس از آن مطرح می شود که هفت 
نفر مرتبط با دولت انگلیس در ایران بازداشت شدند. 
گفته می شود که برخی از آن ها شهروندان دوتابعیتی 

انگلیسی-ایرانی هستند.
لامی با مطرح کردن ادعای نقض حقوق بشر توسط 
ایــران، گفت: حکومت ایران باید از طریق تحقیقی 
فوری توســط شورای حقوق بشر سازمان ملل بابت 

هر جنایتی که مرتکب شده پاسخگو شود.
علاوه بر این، جیمز کلورلی، وزیر امور خارجه انگلیس 
نیز به تازگی در صفحه توییترش نوشت که دولت این 

کشور مقامات ایران را پاسخگو خواهد کرد.

 زنان افغان؛ 
زندگی زیر سایه سنگین طالبان

طالبــان با محرومیت هــای متعددی که بــرای زنان 
افغانستانی ایجاد کرده نشان می دهد برداشت درستی 

از دین مبین اسلام ندارد.
طالبان در افغانســتان تحصیل دختران در دانشگاه ها را 
ممنوع کرد تا قشــر گســترده ای از جامعه این کشور از 

تحصیل باز بمانند.
شــیخ مولوی ندا محمد ندیم، سرپرست وزارت آموزش 
عالی طالبان، رفتن دختران به مدرسه را نسخه »فحاشی 
و عیاشــی« امان الله خان، شاه سال های دور افغانستان، 

خواند.
شیخ محمد ندیم سرپرست وزارت آموزش عالی طالبان 
در توضیح چرایی دستور طالبان برای ممنوعیت تحصیل 
دختران و زنان در توییتر نوشــت: جلوگیری از آموزش 
دختران، دســتور پیامبر اســت. زن کشتزار مرد است و 
بر زن واجب اســت که در خدمت مرد باشــد، نه اینکه 

آموزش ببیند.
سرپرســت وزارت آموزش عالی طالبان گفت: حتی اگر 
بر سر ما بمب اتم هم بیندازند از تصمیم منع تحصیلات 

دانشگاهی زنان کوتاه نمی آییم.
وی در واکنش به انتقادات بین المللی با لحنی تند اظهار 
کرد: آماده تحریم های جامعه جهانی در این باره هستیم.
شیخ محمد ندیم گفت: حجاب در دین اسلام فرض است 
و به همین دلیل، »امارت اسلامی« هیچ نرمشی به خرج 

نمی دهد و زنان را به رعایت حجاب مجبور می کند.
سرپرست وزارت آموزش عالی طالبان بیان کرد: برخی از 
افراد می گویند که چرا امارت اسلامی این  کارها را می کند 
و مدارس دخترانه را باز نمی کند، آموزش مختلط زنان 
را منع می کند و اینقدر به حجاب پایبند اســت؟ چرا به 
زنان اجازه کار در اداره ها نمی دهد؟ چرا به مصالح ملت 
نگاه نمی کند؟ مســلمانی ما این گونه اســت که از همه 
مسلمان تریم و برای ما دین خدا از همه چیز مهم تر است.

البتــه این اقــدام تنها اقدام ضد زن طالبان نبود چرا که 
طالبان در روز شنبه به همه سازمان های غیردولتی داخلی 
و خارجی دســتور داد تا از آمدن کارمندان زن به محل 
کار خــودداری کننــد. در نامه ای از طرف وزارت اقتصاد 
افغانســتان آمده که کارمندان زن تا اطلاع ثانوی اجازه 
کار ندارند، چون برخی از آن ها به ادعای طالبان پوشش 

اسلامی را رعایت نکرده اند.
تصمیم طالبان برای جلوگیری از درس خواندن دختران 
واکنش های زیادی در بین چهره های سیاسی و مذهبی 
در داخل و خارج این کشــور داشــته است. به طور مثال 
احمد الطیب شــیخ الازهر مصر در واکنش به این اقدام 
طالبان گفت: تصمیم اخیر طالبان غیراســلامی است و 

وجدان مسلمانان و غیرمسلمانان را تکان داده است.
ناصر کنعانی ســخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان 
هم در واکنش به خبر تعلیق ادامه تحصیل دختران در 
دانشــگاه های افغانستان، اظهار کرد: جمهوری اسلامی 
ایران به عنوان همسایه افغانستان و علاقه مند به صلح و 
ثبات و توسعه در این کشور، از شنیدن خبر وجود موانع 
برای تحصیلات عالی دانشــگاهی دختران و بانوان در 

افغانستان متاسف شده است.
اعضــای طالبــان فکر می کنند در زمــان پیامبر نور و 
رحمت حضرت محمد)ص( زنان بی ســواد بوده اند، اما 
غافل از این موضوع هســتند که حضرت خدیجه)س( 
همســر پیامبر)ص( یکی از زنان ثروتمند قریش بوده و 
به بازرگانی اشتغال داشته است. این امر نشان می دهد 
که پیامبر اســلام مخالفتی با کار و درس خواندن زنان 

نداشته است.
جلوگیــری از حضور زنــان در اجتماع و محدود کردن 
آن ها به تمکین از خواســته های مردان علاوه بر اینکه 
نمی تواند به جامعه افغانستان کمک کند بلکه نمی تواند 
دولت طالبان را هم در رشــد و توســعه این کشور کمک 
کنــد چرا که زنان بخــش قابل توجهی از جمعیت این 
کشور را تشکیل می دهند و نمی توان آن ها را از صحنه 

اجتماعی حذف کرد.
طالبان اگر رویکرد جامع و ســازنده ای برای پیشــرفت 
افغانســتان داشته باشد می تواند با الگوگیری از انقلاب 
اسلامی ایران به ارتقای جایگاه زنان در جامعه بپردازد و با 
همه گیر کردن آموزش، آینده این کشور را در زمینه های 

مختلف بسازد.
طبق گفته یوسف نوری وزیر آموزش و پرورش کشورمان 
نرخ باسوادی در اوایل انقلاب ۴7 درصد بود که هم اکنون 

به 97 درصد رسیده است.
امام خمینی)ره( بنیانگذار انقلاب اســلامی در 7 دی 
1358 در پیامــی برای مبارزه عمومی با بی ســوادی 
فرمودنــد: از جمله حوائج اولیــه برای هر ملت که در 
ردیف بهداشت و مسکن بلکه مهم تر از آنهاست، آموزش 
برای همگان است؛ مع الأسف کشور ما وارث ملتی است 
که از این نعمت بزرگ در رژیم ســابق محروم و اکثر 
افراد کشــور ما از نوشتن و خواندن برخوردار نیستند، 
چه رسد به آموزش عالی. مایه بسی خجلت است که 
در کشــوری که مهد علم و ادب بوده و در ســایه اسلام 
زندگی می کند که طلب علم را فریضه دانسته است، از 

نوشتن و خواندن محروم باشد.
اینکــه وزارت حــج و اوقاف طالبان ورود دختران بالغ 
به مدارس دینی دخترانه  در مســاجد و حسینیه ها را 
ممنوع می کند نشــات گرفته از این تفکر  اســت که 
زن نباید آگاه باشــد، تحصیل کند و در جامعه فعال 
باشــد. این تفکر هم با ســیره پیامبر اســلام حضرت 
محمد)ص( منافات دارد و هم جامعه افغانســتان آن 
را نمی پذیرد، چون مردم این کشــور مثل مردم سایر 
کشور ها می خواهند یک زندگی عادی داشته باشند که 

در آن از حقوق شهروندی برخوردار باشند.

اخبار کوتاه
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3اقتصاد
گفت و گو

 بازار داغ افزایش اجاره بها 
در زمستان!

  مریم بهنام راد / گروه اقتصاد
 بازار اجاره مسکن همواره برای مستأجران 
پرُ تنش و غیر قابل کنترل بوده است، اما در 
ســال جاری نگرانی مردم از افزایش قیمت 
اجاره هــا نســبت به رهــن خانه های مورد 
نظرشــان بیشتر از گذشته شده تا جایی که 
با آغاز فصل زمســتان بازار قیمت ها در بازار 
اجاره به شــدت گران تر شــده و پیدا کردن 
سرپناهی با قیمت مناسب با توجه به میزان 
درآمد مستأجران، بسیار سخت شده است.
گزارش میدانی از بازار اجاره نشــان می دهد 
مالــکان خانه های خــود را رهن نمی دهند و 
بیشــتر به دریافت اجاره بها از مســتأجران 
تمایــل دارند چراکه با توجه به کاهش ارزش 
پــول، دریافت رهن نمی تواند پاســخگوی 
هزینه های جاری زندگیشــان باشند. آن ها 
ترجیح می دهند کرایه هر ماه خود را افزایش 

دهند تا کمی راحت تر زندگی کنند.
امــا از طــرف دیگر مســتأجران بدون هیچ 
حمایتــی از ســوی دولت ناگزیــر باید تاوان 
افزایش تورم را از جیب خود به صاحبخانه ها 
بپردازند تا جایی که فرصت زندگی در شهری 

مثل تهران را از دست می دهند.
 فعالان بازار مسکن از همان ابتدای سال جاری 
وضعیت اجاره بها را بســیار نامناســب و غیر 
قابل کنترل پیش بینی کرده بودند. زمستان 
امسال علی رغم کاهش حجم جابجایی ها باز 
هم بازار اجاره مسکن با موج جدیدی از گرانی 

روبرو شده است.
در حــال حاضر با قــرار گرفتن در نیمه دوم 
ســال، هنوز بسیاری از مســتاجران به امید 
کاهــش نرخ های اجاره به دنبال ســرپناهی 
مناسب با درآمد های خود هستند. در چنین 
شــرایطی باید دولت برنامه ریزی لازم برای 
کنتــرل نرخ های اجاره با کاهش نرخ تورم را 
در دســتور کار خود قرار دهند چراکه اگر تا 
پایان سال نرخ های اجاره با همین سرعت در 
حال رشد باشند مشخص نیست در تابستان 
سال آینده بازار اجاره مسکن به چه سمت و 

سویی خواهد رفت.
افزایــش تورم و گرانی باعث شــده صاحبان 
خانــه نــرخ اجاره بها را هر بار افزایش دهند و 
در نهایت قید رهن خانه را بزنند. این در حالی 
است که بسیاری از مستاجران منتظر کاهش 
یافتــن نرخ های اجاره خود بودند. این روز ها 
بازار اجاره مسکن با مشکل اجاره های نجومی 
به جای رهن کامل واحد های مسکونی روبرو 

شده است.
در همیــن رابطه عبدالله اوتادی، عضو هیئت 
مدیره اتحادیه مشــاوران املاک کشور گفت: 
مالکان به دلیل مشکلات اقتصادی و کاهش 
درآمــد ترجیــح می دهنــد از مســتأجران 
خانه های خود اجاره بیشــتری دریافت کنند 

تا اینکه رهن ملک خود را بالا ببرند.
اوتادی گفت: رواج دریافت اجاره بهای بیشتر 
نسبت به رهن خانه، زنگ خطر افزایش تورم 
در بازار مسکن را به صدا درآورده است چراکه 
با وجود موج تورم در این بازار، مســتأجران 
بــدون افزایش درآمد باید هزینه اجاره خانه 

مورد نظرشان را بیشتر بپردازند.
وی تصریح کرد: نرخ سود پایین بانک ها باعث 
شده صاحبان واحد های مسکونی به دریافت 
کرایه های نجومی از مستأجران روی بیاورند 
چراکه مبلغ رهن اجاره خانه با توجه به تورم 
موجود در کشور به هیچ درد آن ها نمی خورد.
اوتادی گفت: امروز مستأجران از شرایط پیش 
آمده در بازار اجاره نگران هستند چراکه پیدا 
کردن خانه با رقم های رهن نســبتأ مناســب 

کمتر شده است.
عضو هیئت مدیره اتحادیه مشــاوران املاک 
کشــور گفــت: حــالا در این فصــل حجم 
جابجایی ها بسیار کمتر از پایان سال و فصل 
تابســتان اســت، اما برخی از مستأجران در 
همین فصل زمستان هم تصمیم به جابجایی 
می گیرنــد از این رو بازار اجاره و رهن تقریباً 
گرم اســت، اما هزینه بالای اجاره باعث تورم 

در بازار شده است.
این فعال حوزه مسکن با اشاره به اینکه نیاز بازار 
توجه بیشتر دولت در ساماندهی قیمت های 
اجاره مسکن است، گفت: سیاست های دولت 
در راستای نظارت و تنظیم بازار اجاره بها هنوز 
نتوانسته اجرایی شود و این بزرگترین مشکل 

مردم در بازار اجاره بها است.
عضو اتحادیه مشاوران املاک کشور گفت: از 
ابتدای سال تاکنون تورم مایحتاج ضروری و 
کالا های اساسی به طور قابل توجهی افزایش 
یافته است و با افزایش نرخ دلار شرایط تورم 
در اقتصاد کشــور حاد تر می شــود بنابراین 
در این شــرایط بهای اجاره هم متناســب با 
همیــن جهش تورمی، افزایش پیدا می کند 
تــا جایی که مالکان ترجیح می دهند اجاره 
مســکن خود را بیشــتر از رهن کامل آن در 

نظر بگیرند.

گزارش

 انتظار قیمت  مناسب 
برای خودروهای وارداتی  محال است

.دبیــر انجمن واردکنندگان خودرو ضمن تاکید بر 
اینکــه در بازاری که ارزان ترین خودروهای داخلی 
آن رقمــی بالغ بر۲50 میلیون تومان دارد، چگونه 
می توان از خودروی خارجی انتظار قیمت مناسب و 
البته کاهش التهاب بازار و قیمت ها را داشت معتقد 
است که گره بازار خودرو دیگر به  همین راحتی ها 
باز نخواهد شــد.مهدی دادفر، در رابطه با جزئیات 
ورود اولین خودروهای خارجی به کشــور  به ارائه 

توضیحاتی پرداخت.
پس از حدود پنج ســال ممنوعیت واردات 
خودرو به کشور و البته اما و اگرهای مطروحه 
طی بیش از یکســال اخیر )آغاز زمزمه های 
آزادسازی واردات از نیمه دوم سال گذشته( 
و همچنین امروز و فرداهای مسئولان در سال 
جاری نسبت به زمان ورود اولین خودروها به 
کشور، ابتدای هفته خودروها به کشور وارد 
شــدند اما هنوز جزئیات دقیقی از آن مطرح 
نیســت و شــرکت واردکننده نیز حاضر به 
ارائه توضیحات نشده است، آیا این شرکت 
واردکننــده، از شــرکت های عضو انجمن 
واردکنندگان است و جزئیات این خودروهای 

وارداتی چه هستند؟
 ۲۲ دســتگاه خــودرو از برند کیا توســط یکی از 
شرکت های واردکننده عضو انجمن واردکنندگان 
خودرو انجام شده است. تعداد خودروها در مرحله 
نخســت زیاد نیست و قرار است تعدادی دیگر هم 
وارد شــود اما مردم تصور نکنند که تعداد بســیار و 
بطور مثال 100 هزار خودرو خارجی وارد کشــور 
خواهد شد؛ اینگونه نخواهد بود. خودروها وارد شده 
اســت اما همانطور که گمرک نیز اعلام کرده، به 
گمرک اظهار نشده و روندی که بایستی طی شود 
تا به بازار و دست مصرف کننده برسد، هنوز اتفاق 

نیفتاده است.
بحث هایــی پیرامون این مطرح اســت که 
خودروهای وارداتی مطابق شروط آیین نامه 
تصویب شده نیستند، به طور مثال برخی از 
این خودروها زیر 2۰ هزار یورو نیســتند یا 
نمایندگی گسترده خدمات پس از فروش در 
کشور ندارند بنابراین آیا این خودروها مطابق 

آیین نامه مصوب وارد شده اند؟
خیر اینگونه نیســت که خودروهای وارد شــده در 
مــوردی، خارج از چارچوب آیین نامه واردت، وارد 
کشــور شــده باشد. همه خودروهای وارد شده زیر 
۲0 هزار یورو فوب هستند و هیچ خودرویی بالای 
۲0 هزار یورو در این محموله وارداتی وجود ندارد. 
شرکت کیا در ایران نمایندگی را هم به نوعی دارد، 
اما 100 درصد شــبکه ارائه خدمات پس از فروش 
را قطعا دارند. بنابراین خودروهای وارداتی قوانین  

مصوب آیین نامه واردات را رعایت کرده اند.
واردات این خودروها چــه تاثیری در بازار 
خودروی داخل خواهد شد و آیا کمک کننده 
به کاهش التهاب فعلی حاکم بر بازار خواهد 

بود؟ و این روند واردات ادامه دار است؟
 امیدوار هســتیم که روند واردات ادامه دار باشد اما 
چندان هم به آن خوشــبین نیستیم و بعید است. 
تاثیری هم در بازار نخواهد داشت. اینکه تصور کنیم 
قیمت ها پایین خواهد آمد، متاسفانه این اتفاق نیز 

نخواهد افتاد.
مهمترین موضوع این است که مسئولیت این بازار 
آشــفته و قیمت های به شدت عجیب که اکثریت 
خودروهــا دو یــا چند برابر قیمت های کارخانه در 
بازار آزاد قیمت دارند، را کســی نمی پذیرد و هیچ 
مســئولی در این رابطــه صحبت نمی کند. فاجعه 
بزرگی است که قیمت ها تا این حد افسارگسیخته 
شده است. کسی هست که پاسخ دهد که چرا بازار 
به این شکل درآمده است؟ از نمایندگانی که سال ها 
مخالف واردات بودند و اجازه ندادند خودرویی وارد 
کشور شود، باید سوال کرد ایستادن مقابل واردات 
بســتن درهای کشور به روی خودروهای خارجی، 

چه دستاوردی برای کشور داشته است؟
در حال حاضر ارزان ترین خودرو در کشــور رقمی 
بالــغ بــر ۲50 میلیون تومان دارد و زیر این قیمت 
در بازار خودرویی وجود ندارد. همان ابتدای امسال 
هم "برخی آقایان مخالف واردات خودرو بودند" اما 
اکنون همان ها می خواهند وزیر صمت را مجدد به 
مجلس کشــانده و از پایین نیامدن قیمت  خودرو 
گلایــه کننــد. اجازه واردات را نداده و بازار را برهم 
ریخته انــد و دیگــر به همین راحتی ها هم گره این 

بازار باز نخواهد شد.  
همین واردات صورت گرفته هم مهندســی 
شده اســت؛ بارها کارشناسان و فعالان این 
صنعــت تاکید کردند که قیمت خودروها در 
داخل آزاد شــود و در کنار آن اجازه دهند 
واردات به کشــور با تعرفه و عوارض پایین 
آزاد شــود. اجازه داده نشــد و فضای فعلی 
ایجاد شد؛ حال چگونه می خواهند این بازار 

را سامان دهند؟
با این وضعیت فعلی و قیمت ها در بازار آزاد، چگونه 
انتظــار دارنــد که خودروهــای وارداتی زیر 500 
میلیون تومان عرضه شــود. بطور مثال دیگنیتی 
پرایم که در بازار قیمتی بالغ بر یک میلیارد و 780 
میلیون تومان دارد، انتظار داریم که میتسوبیشی 
ASX، قیمت 500 میلیون تومانی داشــته باشد؟ 
تنها می توان ابراز تاسف کرد. همه این پیش بینی ها 
شــده بود و گفته شــده بود و همه هم شنیدند اما 

آقایان گوش ندادند.

وزارت اقتصاد:

تغییر دامنه بورس منوط به شرایط بازار سهام است
 وزارت اقتصاد اعلام کرد: افزایش تدریجی دامنه نوسان بورس به 10 
درصد به این معنی نیست که حتما در هر فصل دامنه تغییر می کند؛ 

بلکه این تغییرات بستگی به شرایط بازار دارد.
 وزارت امور اقتصادی و دارایی در پاســخ به گزارش با عنوان "اصلاح 
حلزونی در بورس" توضیح داد: به دلیل اینکه محدودیت دامنه نوسان 
موجب تشدید نوسان و عوامل ایجاد صفوف خرید و فروش در بازار و 
تشدید هیجان در تصمیم گیری فعالان بازار می شود، تغییر آن یکی 

از مطالبه هایی بود که سال ها فعالان بازار سرمایه داشتند.
بر این اســاس ســازمان بورس در راستای تحقق خواسته های فعالان 
بــازار ســرمایه، تاکنون طــی دو مرحله این موضــوع اتفاق افتاد، بر 

این اســاس فروردین امســال دامنه نوســان نمادهای درج شده در 
 بــازار اول بــورس و فرابورس یک درصــد افزایش یافت و از 5 درصد 

به 6 درصد رساند. 
پس از آن طبق گزارش های تخصصی که از بورس و فرابورس گرفته 
شــد یک درصد دیگر به دامنه نوســان شرکت های بازار اول بورس و 
فرابورس اضافه و از 6 به 7 درصد برســد. بر اســاس اعلام، در پایان 
هر فصل باید بررسی ها توسط شرکت بورس تهران و فرابورس ایران 
انجام شود و پیشنهادات از این دو شرکت به هیات مدیره بورس ارائه 
و هیات مدیره ســازمان بورس درباره آن تصمیم گیری کند بنابراین 
شــرکت بورس و فرابورس بر اســاس اتفاقاتی که در فصل قبل افتاده 

پیشنهاد اصلی را می دهند که آیا دامنه نوسان افزایش یابد یا خیر.
قابل ذکر اســت چند روزی از فصل پاییز گذاشــته و ســازمان بورس 
منتظر پیشنهادات است. البته باید تاکید کرد که سازمان بورس اعلام 
کرد برنامه این اســت که به تدریج دامنه نوســان به 10 درصد برســد 
و این به معنی آن نیســت که حتماً در هر فصل دامنه تغییر می کند؛ 
بلکه این تغییرات بســتگی به شــرایط بازار دارد و تاکنون با توجه به 
وضعیت بازار طی دو مرحله این اقدام صورت گرفته اســت و این در 
حالی اســت که تا پیش از این هیچ یک از هیئت مدیره های پیشــین 
شهامت انجام این تغییر را نداشته اند در حالی که در دوره جدید این 

اقدام به درخواست فعالان بازار صورت گرفته است.

« از ضرورت خروج ارز از حالت دارایی سرمایه ای گار گزارش »روز

تداوم گرانی دلار
  بازار ارز مدتی اســت آشــفته شــده و 
قیمت ها روز به روز در حال افزایش است 
به طوری که دلار 31 هزار تومانی اوائل 
ماه گذشته هم اکنون با 10 هزارتومان 
افزایش به بیش از ۴1 هزار تومان رسیده و 
اجرای سیاست های ارزی بازدارنده بانک 
مرکزی چون انتشار اوراق ارزی، عرضه 
انبوه ارز به بازارهای رسمی، دستگیری 
اخلال گران سوداگر و...نیز نتوانسته است 

مانع رشد قیمت این کالا در بازار شود.

 داد مجلس هم 
از رشد قیمت ارز بالا آمد

کارشناســان می گویند؛ تورم انتظاری، 
آینده مبهم اقتصاد کشور در کنار رکود 
بازارهای ســرمایه گذاری چون بورس، 
بازار پول، خودرو و ... باعث شده تا مردم 
اندوخته های خود حتی ســپرده های 
بانکی را نیز به دلیل کم بودن سودآن از 
بانک خارج و برای تبدیل به دلار وارد بازار 
ارز کنند. تیم اقتصادی دولت و در ذیل آن 
بانک مرکزی نیز تاکنون نتوانسته است 
درمهار قیمت ارز و ساماندهی این بازار 
مهم اقتصادی که همــه بازارها به نوعی 
تابع نوسان نرخ آن هســتند کاری را به 
پیش ببرد و به جای اقدامات درســت و 
اصولی همواره نظاره گر رشــد قیمتها 

شده اند.
موضوعی کــه داد نمایندگان مجلس و 
کارشناسان اقتصادی را درآورده تا جایی 
که رئیس مجلس شورای اسلامی اخیرا 
ضمن انتقاد از آشفتگی بازار ارز و رسیدن 
قیمت دلاربه ۴1 هزار تومان اعلام کرد؛ 
وضعیت بازار ارز برای مــردم و اقتصاد 
کشور قابل قبول نیست. قالیبافت تاکید 
دارد؛ در جلسه سران قوا بنا شد که این 
موضوع با حضور بانــک مرکزی، وزارت 
اقتصاد و مســئولان دخیل دربحث ارز 
بطور خاص دنبال شــود. به گونه ای که 
در موضوع مربوط به ارز باید کار را به سه 
بخش دسته بندی و سپس جمع بندی 
کرد؛ یک ســری موضوعــات اقتصادی 
است، بدان معنا که باید موضوع چاپ پول 
و نقدینگی و روند آن در مدار درست خود 
قرارگیرد. موضوع ناترازی بودجه و اصلاح 
ساختار آن نیز بحث دیگری است که باید 
به آن توجه شود، همچنین مسئله نرخ 
گذاری ارز نیز باید به درســتی مشخص 
شــود تا موضوع ارزتک نرخی، شــناور 
و یا دســتوری بررســی و دردستور کار 
قرارگیرد. حرکت درمسیرتحول آفرینی 
و ثبات بخشــی قیمت ها با ساماندهی 
بازار ارز درحالی مطرح است که این بازار 
همــواره کارخود را می کنــد و قیمتها 
درچنین بازار مشوشی همچنان صعودی 
است، آنطور که قیمت دلار آزاد به کانال 
۴۲ هزارتومان نزدیک شده و سکه تمام 
بهارآزادی نیز ۲0 میلیــون تومان را رد 

کرده است.

 رشد قیمت ارز ناشی 
از تقاضای کاذب سفته بازاران

امیرحسین ذوالفقاری، کارشناس پولی و 

بانکی درباره علل روند روبه رشد قیمت ها 
در بازار ارز و استفاده از راهکارهای درست 
و کارشناسانه برای مهار آن گفت: عوامل 
متعددی موجب شــده تا قیمت ها در 
بازار ارز آشفته و افزایشی شود مهمترین 
علت، ناتوانی مسئولان درمدیریت بازار 
و بی توجهی مدیــران بانک مرکزی در 
کنترل قیمت ها با اجرای سیاست گذاری 
اصولی، برنامه ریزی خاص و استفاده از 
ابزارهای موثری است که متاسفانه طی 
چند ماه اخیر به آن کمتر توجه شــده 
اســت. البته بحت ناکارآمدی مدیریت 
بازار ارز شاید یک جنبه قضیه باشد چرا 
که عــلاوه بر تحمیل تحریــم ها بخش 
عمده رشد قیمت ارز دراین بازار متاثراز 
تقاضای ســفته بازانه برای ارز بوده و از 
طرفــی و وجود مشــکلات متغیرهایی 
کلان اقتصادی کشــور چون تورم بالا و 
حجم سنگین نقدینگی موجب شده تا 
صاحبان سرمایه برای کسب سودآوری 
هرچه بیشتر از دارایی های خود آن را به 

بازارهایی نامولد سودآور هدایت کنند.
وی به اظهــارات اخیــر رئیس مجلس 
شورای اسلامی درخصوص ساماندهی 
بازار ارز اشاره کرد و افزود:  رشد نرخ ارز 
در بازار تابعی از شرایط تورمی کشوراست 
و مردم اکنون موقعیــت را برای تبدیل 
دارایی های خود به ارز با خرید دلار و سکه 
مناسب می بینند حال در چنین شرایطی 
بهترین راهکاربرای ممانعت از ســفته 
بازی در بازار ارز اخــذ مالیات از عایدی 
سرمایه است آنطور که رئیس مجلس نیز 
به این موضوع اشاره کرده است تا با این 
شیوه مانع از منفعت طلبی برخی ها که 
متقاضی کاذب ارزدر بازار هستند شوند 
و التهاب بازار تقاضا فروکش شــود این 
اقدام در کنار کنتــرل طرف تقاضا برای 
نیازمندان واقعی ارز در کوتاه مدت می 

تواند کارساز واقع شود.

 ضرورت خروج ارز 
از حالت دارایی سرمایه ای

ذوالفقاری خاطرنشــان کرد: ازآنجایی 
که توجه بــه مهار قیمــت ارز درمیان 
وبلندمدت نیازمنــد برنامه ریزی برای 
کنترل نرخ تورم، توجه تراز بودجه ای و 
رشد نقدینگی است از طرفی نیز اقتصاد 
ایران هم اکنون درگیر مسائل سیاسی 
و اجتماعی بــوده بنابرایــن تحلیل ها 
بیانگرآن است که درکوتاه مدت بایستی 
بــا راهکارهای درســت و اســتفاده از 
ابزارهای لازم اقداماتی در راستای خروج 
ارز از حالت دارایی سرمایه بکار گرفته 
شــود. شــیوه دیگر برای جلوگیری از 
افزایش قیمت ارز کاهش میزان تقاضای 
ارزی با فعــال کردن ســایر بازارهای 
سرمایه گذاری بخصوص رونق بخشی 
بورس و انتشاراوراق ارزی همچنین بالا 
بردن نرخ ســود بانکی با نرخی جذاب 
اســت تا فضای لازم درهمه بازارهای 
سرمایه گذاری ایجاد و سرمایه ها فقط 
در بازار ارز متمرکز نشود، این اقدامات 
راهکارهای مناســبی برای مهار قیمت 
ارز و ســاماندهی بازار این کالا درکوتاه 

مدت است.
وی اظهارداشــت: تقاضای سفته بازانه 
هم اکنون برای تهیه ارز در بازار بســیار 
بالاســت این موضوع به دلیــل وجود 
انتظارات تورمی و افق تاریک رشد فزاینده 
نقدینگی باعث افزایش نرخ ارز و ترغیب 
مردم به خرید آن شــده است در چنین 
شرایطی باید اقدامات قابل توجهی برای 
جلوگیری از این پدیده بکارگرفته شود. 
اما متاسفانه از آنجایی که رئیس کل بانک 
مرکزی فردی است که تخصص کافی در 
ساماندهی بازار پول و ارز ندارد، بنابراین 
همانطور که رئیس مجلس نیز بر تشکیل 
کارگروهی برای مدیریت بازار ارز تاکید 
کرده، ضروریســت هر چه زودتر با بهره 

گیری از راهکارهــای متخصصان پولی 
فکری به حال بازار ارز شــود چرا که اگر 
نسبت به این موضوع کم توجهی شود بی 
تردید قیمت دلار تا پایان سال به 50 هزار 

تومان نیز خواهد رسید.
به گفتــه ذوالفقاری معمولا روئســای 
بانک مرکزی در زمینه مســائل پولی 
و اقتصــادی کمتر حرف مــی زنند و 
اظهارات آنها در شرایط خاص و بزنگاهها 
ایراد می شــود چرا که سخنان و وعده 
های رئیس کل بانک مرکزی همیشــه 
می تواند در وضعیت بازار و اقتصاد کشور 
تاثیر منفی یا مثبت بجــای گذارد اما 
آنگونه که مشخص اســت دکتر صالح 
آبادی طی مدت زمان مدیریت خود هر 
آنچه در مسائل بازار ارز گفته است مردم 

عکس آن را دیده اند.

 دولت ابزار خاصی 
برای مدیریت بازار ارز ندارد

اظهــارات این کارشــناس پولی بانکی 
در حالی مطرح اســت که سید مرتضی 
افقه، اقتصاددان و اســتاد دانشگاه نیز 
در گفتگویی با »بازار« راجع به رشــد 
قیمت ها در بازار ارز می گوید؛ شرایط 
کنونی این بازار و جو روانی حاکم برآن 
هم اکنون به دلیل بــی اعتمادی مردم 
به وعده های بی عمل بانک مرکزی در 
مورد تحول بخشی شاخص های کلان 
اقتصادی بخصوص کاهــش نرخ ارز و 
تورم و ... است. مردم تقریبا به وعده های 
دولت بی اعتماد شده اند و هر آنچه وعده 
دهند وعملیاتی نشــود اعتماد سرمایه 
های اجتماعی نســبت به مسئولان نیز 

بیشتر از دست می رود.
وی با بیان اینکه دولت بخصوص بانک 
مرکزی توان چندانی در مدیریت بازار 
ارز ندارد، افزود: دولت زمانی می تواند 
بازار ارز را به خوبــی مدیریت کند که 

دست آن در عرضه ارز به بازار باز باشد. 
این در حالی اســت که بعد از تشــدید 
تحریم ها و کاهــش درآمدهای ارزی 
قدرت مانور دهی بانک مرکزی در بخش 
عرضــه ارز تا حدودی محدود شــده و 
نتوانسته اســت بخش تقاضا را در این 

زمینه تامین کند.
وی در پاسخ به این ســئوال که بالاخره 
راهکار اصولی برای ســاماندهی بازار ارز 
چیست؟ گفت: به نظر می رسد تا مشکل 
تحریم ها در چارچوبی خاص حل نشود 
دولت ابزارخاصی برای مدیریت صحیح 
بازار ارز ندارد و دراین بازار منفعل است، در 
چنین شرایطی فقط می تواند در قسمت 
تقاضا دخالت کند که در این بخش نیز طی 
چندسال اخیر هرآنچه در اختیار داشته 
است انجام داده است، بنابراین خیلی بعید 
می دانم که با این دست و فرمان بتواند بازار 

ارز را کنترل کند.

خ سود بانکی ابزار خوبی  افزایش نر
برای جلوگیری از رشد قیمت ارز بوده 

اما خیلی موثر نیست
این اقتصاددان درپاسخ به اینکه رئیس 
مجلس اخیرا از ســاماندهی نرخ ارز با 
ورود قوای سه گانه خبرداده است آیا این 
موضوع باعث خواهد شد تا بازار سیاه ارز 
جمع شود؟ گفت: برای ساماندهی بازار 
ارز فرقی نمی کند چه کسی وارد میدان 
شود و چنانچه 3 قوه هم وارد عمل شوند 
آنها نیز برای مدیریت بازار ارز سراغ بانک 
مرکزی خواهند رفت این در حالی است 
که بانک مرکزی تا کنــون هرآنچه بلد 
بوده است را انجام داده است. البته صالح 
آبادی رئیس کل بانــک مرکزی برای 
مدیریت بازار ارز صحبت از افزایش 3 تا 
۴ درصدی نرخ سود بانکی کرده است 
اما این اقدام نیز بــا توجه به وجود نرخ 
تورم 50 درصدی در کشور بعید است 
که مردم بازار ارز و سکه را رها کنند و به 
سراغ سرمایه گذاری در بانک ها بروند 
هر چند شاید افرادی که ریسک بالای 
در سرمایه گذاری دارند پولهای خود را 
در این مسیر جابجا کرده اما این راه حل 
هم خیلی نمی توانــد بر کاهش نرخ ارز 

اثر بخش شود.
هرچند بازار ارز همچنان متشنج است 
و قیمت ها بــه جای کاهــش روندی 
افزایشی به خود گرفته اند اما با توجه به 
اظهارات رئیس مجلس شورای اسلامی 
نســبت به ورود به بازار ارز و استفاده از 
ابزارهای خاص برای مدیریت بازار این 
احتمال وجود دارد که قیمت ها در بازار 
ارز به زودی شکسته شــود. در چنین 
شرایطی ریسک سرمایه گذاری در بازار 
ارز بالاســت چرا که اگر سایر بازارهای 
ســرمایه گذاری فعال شوند و از طرفی 
اقداماتی چون وضــع مالیات بر عایدی 
سرمایه عملی همچنین نرخ سود بانکی 
افزایش یابد بی تردید سطح تقاضا برای 
ارز در بازار بشدت کاهشی خواهد شد و 
با این شیوه احتمال افت قیمت ارز نیز 

دور از ذهن نیست.

خبر ویژه

 با روی کار آمدن دولت سیزدهم و نیز تلاش مسوولان مبنی بر حذف 
قیمت گذاری دســتوری، تصمیمات لازم در راســتای ورود کالاها به 

بورس کالا و نیز تعیین قیمت ها از طریق عرضه و تقاضا اتخاذ شد.
بررســی آمار تعداد خودروهای معامله شــده از ابتدای ســال تا امروز 
بیانگر رشد سرعت عرضه ها در بورس کالای ایران است؛ به طوری که 
از اردیبهشــت تا مهر امســال تعداد خودروهای معامله شده در بورس 
کالا در مجموع یک هزار و 66۴ دستگاه بود، اما این معاملات در آبان 
و آذرمــاه بــه اوج خود رســیده و در دی ماه نیــز ادامه دارد، به گونه ای 
کــه در آبــان مــاه ۲ هزار و ۴16 دســتگاه و در آذر ماه 13 هزار و 686 

دســتگاه و در روزهای ابتدای دی ماه نیز ۲506 خودرو در بورس کالا 
معامله شده است.

»رضــا عیوضلــو« به افزایش عرضه خودرو در بورس کالا اشــاره کرد و 
اظهار داشت: در راستای شفاف سازی یک بازار، همیشه مقاومت هایی 
وجود داشــته اســت که این دســت مقاومت ها در زمینه عرضه خودرو 
در بورس کالا نمی تواند مانع شــفافیت شــود، با توجه به وجود چنین 

مساله ای عرضه خودرو در بورس کالا افزایش می یابد.
وی افزود: با ورود خودرو به بورس کالا نه تنها شاهد فراهم شدن بستری 
برای فروش شفاف شرکت ها هستیم، بلکه امروز شرایط سوداگری در 

بازار خودرو کاهش یافته و به مرور این روند تقویت می شود.
عیوضلو گفت: در واقع بستری فراهم شده تا شرکت های خودروسازی 
بتوانند محصولات خود را با قیمت مورد تقاضای بازار به فروش برسانند 
و در این میان شــرایطی ایجاد شــده تا ســوداگری نیز کاهش یابد؛ لذا 

عرضه خودرو در بورس تداوم خواهد داشت.
معاون نظارت بر بورس ها و ناشران سازمان بورس و اوراق بهادار تصریح 
کــرد: افزایش هایــی که در بازار آزاد خودرو طی چند هفته اخیر اتفاق 
افتاده متاثر از عوامل دیگری است و ارتباطی با بورس کالا ندارد از این 
رو با رشد عرضه به سمت تعادل بخشی بازار خودرو حرکت می کنیم.

معاون سازمان بورس اعلام کرد؛

عرضه خودرو در بورس افزایش می یابد
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ارتباط تماشای زیاد صفحه نمایش و اختلال وسواس فکری
یک مطالعه جدید نشان می دهد نوجوانانی که بیشتر اوقات 
فراغت خود را صرف تماشای ویدیوهای آنلاین یا بازی های 
ویدیویی می کنند، ممکن اســت در معرض خطر ابتلا به 
اختلال وســواس فکری جبری باشند. محققان دریافتند 
که در بین 9۲00 کودک 9 و 10 ساله که مورد ارزیابی قرار 
گرفتند، به ازای هر ساعتی که کودکان روزانه به ویدئوهای 
آنلایــن )مانند یوتیوب( یــا بازی های ویدئویی اختصاص 
می دهنــد، احتمال ابتلاء آنها به اختلال وســواس فکری 
جبری افزایش می یابد.این بدان معنا نیســت که بچه ها تا 
زمانی که شروع به جستجو در وب سایت ویدئویی نکنند، 

حالشان کاملًا خوب است. بلکه کارشناسان می گویند این 
احتمال وجود دارد افرادی که در معرض اختلال وسواس 
فکری جبری قرار دارند شــروع به تماشــای اجباری ویدئو 

می کنند یا به بازی اعتیاد پیدا می کنند.
دکتر »جیسون ناگاتا«، محقق ارشد و استادیار متخصص 
اطفال در دانشــگاه کالیفرنیــا، می گوید: »تفکیک اینکه 
کدامیک موجب بروز دیگری می شــود دشــوار است. در 
واقع، به احتمال زیاد یک "رابطه دو طرفه" وجود دارد.«به 
این معنا که بچه های مبتلا به اختلال وسواس فکری جبری 
ممکن است بارها و بارها به سمت بازی های ویدئویی کشیده 

شوند یا ویدئوهای آنلاین تماشا کنند، همه اینها به نوبه خود 
ممکن است اختلال آنها را بدتر کند.به گفته ناگاتا، »نکته 
اصلی این است که والدین لازم است مراقب زمان نمایش 
فرزندان خود باشــند.«اختلال وسواس فکری جبری یک 
اختلال مزمن است که در آن افراد افکار غیرقابل کنترل و 
تکرار شونده ای دارند که باعث تحریک رفتارهایی می شود 
که باید بارها و بارها تکرار کنند. آنها به عادات خاصی مانند 
شستن اجباری دست ها، اطمینان از قرار دادن وسایل خانه 
به روشــی خاص، یا بررســی مداوم خاموش بودن وسایل 

وابسته هستند.

چشمه هفت رنگ مجن؛ دریچه علم

بوم هزار رنگ طبیعت 

شهر شاهرود در استان سمنان را می توان بهشتی 
برای عاشقان طبیعت نام گذاری کرد، چرا که در 
این شهر شما می توانید جلوه های زیبایی از کویر، 
کوهستان، آبشار، رودخانه، چشمه و جنگل های 
سرسبز، آثار باستانی بناهای مذهبی و مسجدهای 
قدیمی را مشــاهده کنید. حتی اگر شــما دل به 
طبیعت و جاذبه های گردشــگری این شــهر هم 
نخواهیــد بزنید در کوچه پس کوچه های آن می 
توانید قدم بزنید و از آب و هوای دلپذیر این شهر 
و درختان چنار تنومند آن نهایت لذت را ببرید.

همانطور که در بالا اشــاره کردیم، چشــمه هفت 
رنگ مجن در شهر شاهرود و در دامنه ی جنوبی 
رشــته کوه البرز شــرقی در شــمال شهرستان 
شــاهرود نیز واقع شده است. این چشمه روبروی 
باغ های منطقه ی گردشــگری فرحزاد در فاصله 
ی 5 کیلومتــری از ســه راهی مجــن قرار دارد و 
همین ســبب شــده تا چشم انداز ویژه ای در این 
منطقه پدید بیاید. چشمه هفت رنگ مُجن از نوع 
چشمه  های گوگردی محسوب می شود و در ۲5 
کیلومتری شــمال شــاهرود در میان شکاف دره  
های دامنه قله ۴000 متری شاهوار واقع شده که 
این دره به دو دره کوچکتر نیز تقســیم می شــود. 
در یکی از این دره  ها، آب شــفاف و زلال چشــمه 
جاری است که از آن به عنوان آب آشامیدنی هم 
اســتفاده می شود، تفاوت عمده ی این چشمه با 
دیگر چشــمه های شاهرود قرارگیری آن در دره 

ای رنگارنگ است.

علت نامگذاری چشمه هفت رنگ شاهرود
در واقــع دلیل نام گــذاری اغلب جاذبه ها را می 
توان از شــرایط اقلیمی اطراف آن متوجه شد، به 
طور مثال علت نامگذاری منطقه فرحزاد به دلیل 
سرســبزی مراتع و باغ هایی اســت که در اطراف 
آن قرار دارند، چشــمه هفت رنگ مجن شــاهرود 
هم دلیلی مشــابه به فرخزاد دارد و به دلیل عبور 
از مواد معدنی گوناگونی که در اطراف این چشمه 

وجود دارد به رنگ های مختلف دیده می شود.
از لحاظ اقلیمی منطقه ی چشمه هفت رنگ مجن 
جزء مناطقی با آب و هوای نیمه خشــک و ســرد 
محســوب می شــود. از همین رو به دلیل ویژگی  
هــای خــاص اقلیمی که دارا می باشــد، از تنوع 
گیاهی زیادی برخوردار بوده، به طوری که ضمن 
رویش مراتعی در این منطقه نمونه گردشــگری، 
گونه های گیاهی جنگلی هم در آن رشد می کند. 
علاوه بر گونه های مختلف گیاهی در این منطقه از 
شهر شاهرود زمانی که شما برای بازدید از چشمه 
هفت رنگ شاهرود می روید می توانید گونه های 
جانوری هم در این منطقه مشاهده کنید که بسیار 
هم برای محیط زیست منطقه حائز اهمیت است. 
علاوه بر تنوع نسبی گونه های جانوری پستانداران 
در این منطقه شــاهد پــرواز پرندگان به ویژه در 
محدوده ی چشــمه هفت رنگ و باغات و مزارع 
فرحزاد را هم خواهید دید که جلوه ی خاص و بی 
نظیری به این منطقه از شهر شاهرود بخشیده اند.

از جمله علل توجه مردم به این چشمه، خاصیت 
درمانی آن به دلیل وجود مواد معدنی است که در 
این چشــمه وجود دارد و از قدیم الایام تا به حال 
برای درمان بیماری های پوســتی و استخوانی از 

آب این چشمه نیز استفاده می شده است.
در مســیر رســیدن به چشــمه هفت رنگ مجن 
شــاهرود، بوی خاصی به مشامتان خواهید رسید 
که دلیل آن وجود مواد معدنی اســت که در این 
چشــمه وجود دارد و گازهای ســاطع شده از آن 
می باشــد. کارشناسان و افراد اهل فن می توانند 
با آزمایشــات مختلف نوع آنها را تشــخیص داد و 
به کمک آنها مواد معدنی اصلی را شناسایی کرد. 
در اطراف منطقه، چشــمه  هایی در حال جوشش 
است که دارای مواد معدنی جیوه دار بوده و از آنها 
بخار جیوه بلند می شود که این موضوع به آسانی 
قابل تشخیص است. آب چشمه هفت رنگ مجن 
شــاهرود با رنگ  های گوناگون در مســیر خود با 
هم ترکیب شــده و آب صابون مانندی را تشکیل 
می  دهند و با آب ســفید چشــمه تلاقی می  یابد. 
رنگ آب این چشــمه  ها هر چقدر از محل دورتر 
می  شــوند به سفیدی گراییده تا جایی که جهت 
اســتفاده کشاورزی در منطقه گرآب )گرو( اثری 

از رنگ و بوی آن دیده نمی  شود.
به منظور دسترســی به چشــمه هفت رنگ مجن 
شــاهرود می بایســت به ســمت به منطقه نمونه 
فرحزاد تاش بروید، جاده شاهرود به مجن نیز که 
یک راه آسفالته است و امکان دسترسی از شاهرود 
و سایر نقاط و شهرهای استان و خارج استان را به 

منطقه  فراهم می آورد.

ک کردن   روش های پا
حافظه داخلی اندروید

در این آموزش با ما همراه باشــید تا روش های پاک 
کردن حافظه داخلي اندروید را با هم مرور کنیم. 

۱- شناسایی برنامه های پرحجم
چــه تعــداد برنامه را در گوشــی اندروید خود نصب 
کرده ایــد؟ آیــا از تمــام آن ها اســتفاده می کنید؟ 
آنچه مشــخص اســت، همه ی ما در گوشــی های 
هوشــمندمان، چند بازی و تعــداد زیادی برنامه با 
موضوعــات آموزش، اخبار و آب و هوا را نصب کرده  و 
دنبال می کنیم. تعداد زیادی از برنامه هایی که نصب 
می کنیم، فضای بســیار زیادی اشغال می کنند که با 
یک بررسی ساده، به خوبی متوجه خواهیم شد فضای 
موردنیازشان برای اجرا، بیش ازحدی است که تصور 

می کردیم. برای شناسایی این برنامه ها:
 Battery and device care بروید و از Settings به
وارد Storage شــوید. همچنیــن می توانید در نوار 

جستجوی تنظیمات، Storage را سرچ کنید.
در Storage می توانیــد اطلاعــات خوبی از هر آنچه 
گوشی شما را اشغال کرده است، به دست بیاورید. در 
ابتدای این صفحه نوع فایل هایی که روی سیستمتان 
ذخیره شــده اند و مقدار فضایی که اشــغال کرده اند 

را مشاهده کنید.
cache ک کردن حافظه ۲- پا

برنامه های اندروید برای عملکرد بهتر از کش استفاده 
می کنند. این داده های ذخیره شده می توانند در زمان 
صرفه جویی کنند؛ اما فایل هایی که ذخیره می کنند، 
همیشه ضروری نیستند. اگر باید در سریع ترین زمان 
ممکن بخشی از فضای ذخیره سازی گوشی هوشمند 
خود را پاک کنید، پاک کردن حافظه ی نهان یا کش 

می تواند بهترین گزینه باشد.
برخی از برنامه ها به شما اجازه ی ذخیره سازی محتوا 
در دستگاه را می دهند تا بتوانید در هر زمان، به آن ها 
دسترسی داشته باشید. اگر بخواهیم ساده تر بگوییم، 
باید به برنامه هایی همانند اســپاتیفای اشــاره کنیم 
که به شــما اجازه ی ذخیره سازی مستقیم موسیقی 
در حافظــه ی ذخیره ســازی دســتگاه را می دهند. 
مرورگرها هم توانایی ذخیره ســازی وب سایت های 
مختلف برای مطالعه ی آفلاین را در اختیار کاربران 

قرار می دهد.
۳- انتقال تصاویر به فضای ابری

خدمــات ابری بــرای آن هایی که بــا محدودیت 
فضای ذخیره ســازی مواجه هستند، گزینه مناسب 
و مطمئنی اســت. بســیاری از این خدمات رایگان 
هســتند یا هزینه بســیار کمی دارند. برای مثال، 
می توانیــد از Google Photos برای آپلود رایگان 
تمام تصاویرتان با کیفیت بالا اســتفاده کنید. فقط 
به خاطر داشــته باشــید که فضای ذخیره ســازی 
نامحــدود بــا کیفیت بــالا در ژوئن ۲0۲1 به پایان 
رسید. علاوه براین، سرویس هایی مانند گوگل درایو 
و دراپ باکس تهیه نســخه پشــتیبان از محتوای 
شما را بسیار ساده می کنند. فقط باید ببینید کدام 
گزینه شــما را متقاعد می کند تا از آن بهره ببرید.

همان طورکه می دانید، فایل های تصویری می توانند 
فضای زیادی را اشغال کنند و شما با ذخیره سازی 
تصاویــر در Google Photos، می توانید آن ها را از 
حافظه ی ذخیره ســازی پاک سازی کنید. این کار 
باعث صرفه جویی در مصرف فضای ذخیره ســازی 
خواهد شــد و بدین ترتیب، توانســته اید حافظه ی 
ذخیره ســازی دســتگاه را افزایــش دهید.با ورود 
بــه Google Photos، می توانیــد روی عکــس 
پروفایلتــان بزنیــد و گزینه ی Free Up Space را 
انتخاب کنید. این کار باعث خواهد شد گوشی شما 
کاملًا اسکن شود تا درنهایت، ببینید که از چه تعداد 
تصویر پشــتیبان تهیه شده است تا بتوانید آن ها را 
از حافظه ی ذخیره ســازی دستگاه برای آزادسازی 

فضای ذخیره سازی حذف کنید.
اگر در تلاش برای خالی نگه داشتن فضا در دستگاه 
خود هســتند و یک مجموعــه عظیم و فوق العاده از 
موسیقی نیز در گوشی دارید، به شما توصیه می کنیم 
به یک سرویس آنلاین مانند ساندکلاود یا اسپاتیفای 

مهاجرت کنید.
Downloads ۴- حذف فایل های

فایل هــای صوتــی و ویدئویی و اســناد مختلف پس 
 Downloads از دانلــود به صورت خــودکار در فلدر
دســتگاه ذخیره سازی می شــوند. احتمالا به بیشتر 
فایل های دانلودشــده نیاز ندارید؛ البته این موضوع 
به تصمیم نهایی شما بعد از بررسی های لازم مربوط 

است.
برای بررســی و پاک سازی اطلاعات ذخیره سازی در 

بخش دانلودها:
باید وارد مدیریت فایل های اندروید )در سامســونگ 
My Files( شــوید و روی Downloads ضربه بزنید. 
در این بخش می توانید تمام اطلاعات ذخیره  شــده 

را مشاهده کنید.
اگر تصمیم گرفتید تعدادی از آن ها را حذف کنید، 
کافی اســت روی یکی از آن ها ضربه بزنید و نگه 
داریــد تا کادر کنــاری مربوط به انتخاب هرکدام 

باز شود
بــا ضربه زدن روی فایل هــای دلخواهتان و انتخاب 

Delete، می توانید آن ها را حذف کنید.

» در ستایش رنج«؛

 اثری رئال
 از تجربه رنج انسانها 

در ستایش رنج اثری از لی سیلز  نویسنده 
و ژونالیستی اســت که با آدم های زیادی 
سروکار دارد. آدم هایی که بدترین اتفاق ها 
را در زندگی تجربــه کرده اند.هرکدام از ما 
در برابــر حادثه ای ناگوار کــه زندگی مان 
را تغییــر می دهد چقدر آســیب پذیریم؟ 
احتمال گیر افتادنمــان در یکی از چنین 
وقایعی چقدر است؟ از چه بیشتر می ترسیم 
و چرا؟ و وقتی بدترین اتفاق بیفتد، بعد چه 
می شــود؟لی ســیلز در کتاب در ستایش 

رنج که مجموعه ای از مصاحبه ها است به 
ســراغ افرادی رفته است که بخش زیادی 
از سرمایه یا عزیزترین کســان خود را در 
مصیبت هایی از دســت داده اند.او در این 
کتاب عمیق و چندلایه، صمیمانه با کسانی 
حرف می زند که غیرقابل تصورترین وقایع 
را از ســر گذرانده اند، از تروریسم و بلایای 
طبیعی تا حضور ]اتفاقی[ در مکان و زمان 
نادرست. درست در موقعیت هایی که انتظار 
فلاکت و شکست انسان ها را داشت، آن ها را 
نیرومند و امیدوار و حتی شوخ طبع یافت. 
هدف ســیلز از این مصاحبه ها پرســیدن 
این سوال اســت که بعد از تجربه مصیبت 
چطور با آن حقیقت کنار آمده و زندگی شان 

را ادامــه داده اند؟ ســیلز در ایــن کتاب، 
جدیدتریــن پژوهش های انجام شــده در 
خصوص نحوه پردازش ترس و غم در مغز 
انسان را به شکلی خلاصه معرفی می کند و 
سؤالاتی را مطرح می کند که ما اغلب ازسر 
خام دستی نادیده شــان می گیریم. در این 
مسیر، از درگیری های زندگی خودش نیز 
می گوید و نشان می دهد از کلنجار رفتن با 
ناملایمات غیرمنتظره چه درس هایی گرفته 
است.داستان های تاثیرگذار و غم انگیز این 
کتاب، حس همدردی را در انســان زنده 
می کنند. علاقه مندان به سرگذشت نامه  و 
داستان های واقعی را به خوانمدن این کتاب 

دعوت می کنیم.

بخشی از کتاب در ستایش رنج
روزی که زندگی زیرورو می شــود، معمولاً 
درســت مثل روزهای دیگر اســت، مثل 
همه صبح های دیگر چشم باز می کنید، از 
تخت بیرون می آیید، صبحانه می خورید، 
لباس می پوشــید و با ذهنی درگیر از خانه 
بیرون می روید. وقتی در را پشت ســرتان 
می بندید، به ندرت دلهــره دارید که مبادا 
چیزی درست نباشد. بعدها، وقتی قرار باشد 
ماجرا را تعریف کنیــد، از همان چیزهای 
عادی فریبنده شروع خواهید کرد، چیزی 
که الان باورنکردنی است.اواخر سال ۲01۴، 
تمام رسانه های خبری با اخبار دوتا از همین 
روزهای عادی پر شده بود، دو روزی با چنان 

پایان های غیرقابل تصور که حتی کسانی از 
ما را هم که بسیار از ماجراها دور بودیم درگیر 
خودش کرد. بعد از ظهر روز بیست وپنجم 
نوامبر، یک روز درخشان بهاری، یک بازیکن 
جوان کریکــت، فیلیپ هیــوز1، در حین 
بازی، دراثر برخورد توپ به سرش، آسیب 

مرگ باری دید...
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ح کرد: کارگردان »عینک« مطر

ک فرهنگی بچه ها جز فیلم های خارجی چیست؟ خورا
فیلم ســینمایی »عینک« به کارگردانی رضا آقایی و تهیه کنندگی مهدی 
عظیمی میرآبادی که در جشنواره فیلم کودک و نوجوان اصفهان و چند رویداد 

دیگر جایزه گرفته، از دیروز  هفتم دی ماه در سینماها اکران شده است.
داستان این فیلم با بازی هنرمندانی همچون راستین عزیزپور، سانیا رمضانی، 
مهدی هاشــمی و پرویز بزرگی درباره خواهر و برادری است که در روزهای 
نزدیک عید تلاش می کنند تا عینک مادربزرگشان را تعمیر کنند. در این راه 
با »امان« پسر بچه افغانستانی آشنا می شوند که ادعا می کند می تواند به آن ها 

کمک کند.
رضا آقایی -کارگردان این فیلم  با اشاره به اینکه 6 سال منتظر اکران فیلمش 
بوده، بیان کرد:  بعد از چند سال انتظار و در روزهایی که حال مردم و همینطور 
خود ما خیلی خوب نیست و درواقع در بدترین زمان ممکن به اکران رسیده ایم 
اما چاره ای هم نیست.»عینک« در دسته فیلم های کودک قرار می گیرد که قرار 
بود سال 1399 آن را اکران کنیم ولی به خاطر کرونا و تعطیلی مدارس شرایط 
مهیا نشد و امسال هم به دنبال اکران بودیم که از اواخر شهریور این اعتراض ها 
شروع شد. با این حال از آنجا که فیلم ما در گروه هنر و تجربه باید اکران شود، 
زمان دیگری برای اکران نداشتیم؛ ضمن اینکه سال بعد هم با این وضعیت، 

شرایط بدتر می شود.
او با بیان اینکه در ســال های پیش از کرونا هم به دلیل تغییر تهیه کننده و 

مشکلاتی که در طول کار از زمان گرفتن پروانه ساخت تا نمایش با وزارت ارشاد 
داشته، ادامه داد: بدشانسی های زیادی داشتم تا این فیلم اولم را به سرانجام 
برسانم و تصور می کردم با باز شدن مدارس شرایط خوبی برای اکران داشته 
باشیم که با اعتراض های اخیر همه چیز عوض شد، با این حال فکر می کنم 
بچه ها نیاز به تنفس و تنوع دارند چون حتی اگر جنگ جهانی سوم هم بشود 
قرار نیست بچه ها درگیر شوند و باید نیازهای آن ها را تامین کرد. الان هم بنا به 

همین ضرورت »عینک« را اکران کردیم.
آقایی افزود: برای اکران در گروه هنر و تجربه حدود ۲0 سالن سینما در اختیار 

داریم که فعلا یک ماه فیلم را اکران می کنند. علاوه براین، سه سال قبل با وزارت 
آموزش و پرورش قراردادی بسته بودیم تا امکان نمایش فیلم در شکلی متفاوت 
فراهم شود. این طرح پیشنهادی به صورت یک پویش در همکاری مشترک 
با آموزش و پرورش بود که آن ها هم استقبال کردند تا خودشان خواهان اجرا 
باشند و نمایش فیلم به شکل یک اردوی تربیتی درآید. اگر این روند ادامه داشته 
باشد، شرایط خوبی را رقم می زند تا تمام فیلم های مناسب گروه سنی کودک 
و نوجوان با تایید آموزش و پرورش در این قالب برای بچه ها نمایش داده شوند.

آقایی با اشاره به وضعیت جشنواره فیلم کودک امسال که به دلیل نداشتن فیلم 
مثل هر سال برگزار نمی شود، دامه داد: یک بررسی ا اعتراضات اخیر در خیابان ها 
نشان می دهد که بسیاری از شرکت کنندگان زیر ۲0 سال سن دارند. آن ها 10 
سال پیش فقط 10 سال سن داشتند و آیا در حوزه فرهنگی برای آن ها خوراکی 
فراهم شده بود؟ این یکی از بزرگترین معضلات اجتماعی ماست و وقتی حوزه 
فرهنگ را رها می کنیم ، بعد بازخورد آن را می بینیم. خود من فرزند 10 ساله ای 
دارم که هیچ خوراک فرهنگی مناسبی برای او نیست. این بچه ها یا مجبورند 
فیلم های قدیمی را ببیند یا پای ماهواره بشینند و محصولات خارجی را تماشا 
کنند. درحال حاضر بیشتر آثار تولیدی سینما به سمت کارهای طنز رفته و در 
حوزه سینمای کودک هم باید فاتحه آن را خواند چون با این وضعیت سال بعد 

هم شرایط بدتر خواهد شد.

چهره ها 

فناوری

گردشگری


